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V A L I M I S T E H A I R I J A I L E E I ! 
Eesti Merelaevanduse parteikomitee pleenum arutas linnanõukogu valimiste ettevalmistamist. Plee

numis osalejad olid ühel meelel selles, et valimiste boikoteerimine, mida panevad ette Interliikumine 
ning sellega solidariseeruvad organisatsioonid, viiks poliitilisse ummikusse. Pleenum ei pooldanud 
alternatiiwalimisi ja kutsus koondise kommuniste, kõiki töötajaid üles osalema 10. detsembril valimis-
tes. Koondise (kuhu kuuluvad laevanduse, Kauba-ja Uussadama töötajad) ühiskondlikud organisat
sioonid on seadnud 14 valimisringkonnas üles 25 saadikukandidaati. Valijad teevad õige otsuse, kui 
hääletavad meie kandidaatide poolt. 

Merelaevanduse parteikomitee sekretäri asetäitja 
Viktor Baranovski 

TÄNASES 
LEHES 

TUTVUSTAME 
SAADIKU-

KANDIDAATE: 

• Viktor 
Baranovski 

• Jevgeni 
Denissov 

• Igor 
Gnezdilov 

• Vladimir 
Kudrjavtsev 

• Mihhail 
Menšov 

• Tanel 
Nurmetalo 

• Rein 
Raudsalu 

• Vladimir 
Truuse 

• Vladimir 
Tšebak 

• Lembit 
Visnapuu 

Mihhail Menšov 
on sündinud 1949. aastal 

Tallinnas. Lõpetanud Tallinna 
Merekooli ja Leningradi Kõrge
ma Parteikooli. Töötanud Ees
ti Merelaevanduses madruse, 
neljanda ja kolmanda mehha-
nikuna ning kapteni esimese 
abina välissõitudel. Praegu 
Eesti Merelaevanduse ülema 

abi. On olnud valitud laevan
duse komsomolikomitee sek
retäri asetäitjaks ja sekretäriks 
ning parteikomitee sekretäri 
asetäitjaks. Abielus, ühe poja 
isa. Elab Paldiski maanteel, 
kandideerib Kadrioru valimis
ringkonnas nr. 13. 

Minu ettepanekud 
Linnanõukogu on linna pe

remees. Iga ettevõte eraldab 
kohalikku eelarvesse kindla 
protsendi kasumit. 

• Linnaliikluse paremaks 
muutmiseks tuleb kõige enam 
koormatud magistraal idel , 
kohe hakata ehitama liiklus
sõlmi. Teid tuleb remontida 
kvaliteetselt, kasutada ees
rindlikku tehnoloogiat. 

• Suurendada kulutusi hari
dusele, tervishoiule ja sotsiaal
kindlustusele. Luua lastele; in
valiididele ja vanainimestele 
sobiv elukeskkond ning täna
päevane hooldus- ja teenin
dussüsteemi nende inimeste 
jaoks. 

• Ehitada vaid ökoloogiliselt 
kahjutuid ettevõtteid. Kõigi ob
jektide üleandmine korraldada 
linnanõukogu saadikute osa
võtul. 

• Põhjalikult muuta elamu
ehituse poliitikat. Minna üle 
peamiselt üksikprojektide ka
sutamisele ja olemasolevate 
linnarajoonide rekonstrueeri
misele. 

• Kadrioru pargi ajaloolise 
ilme taastamine, melioratsioo
ni- ja irrigatsioonitööde tege
mine, puhketsooni loomine. 
Korraldada vahendite kogumi
ne. 

• Projekteerida ja ehitada 
välja perepuhkuse tsoon Aeg-
nal. 

• Kuritegevusega võitlemi
se linnaprogrammi koostamir 

ne. Praktilise abi osutamine 
linna miilitsavalitsusele - ette
võtted peavad aitama tehnika 
muretsemisel, töötasu ja olme
tingimuste osas. 

• Ära jätta Narva mnt. 31 
poola restorani ehitamine ja 
teha sinna laste ning nooruki
te puhkekeskus. 

• Teha vastav uurimus ja 
korraldada pidev bussiliiklus 
Uussadama ja kesklinna va
hel. 

• Merendushariduse re
form. Kolmeastmelise süstee
mi loomine kaadri ettevalmis
tumiseks. 
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Rahvas usaldab teid. 21. vahe-
tusmeeskond ja mootorlaeva 
"Nikolai Švernik" meeskond 
esitasid teid saadikukandidaa
diks kodanikualgatuse korras. 
Kuidas teil õnnestub põhitöö 
kõrvalt veelsaadikukohuseidtäi
ta? 

Ega see kerge ole. Olen praegu 
Mererajooni Rahvasaadikute 
Nõukogu saadik. Teist korda. Ar
van, et kohaliku nõukogu saadiku 
staatuse kohta käivas seaduses 
tuleb paljugi ümber teha, et saa
dik saaks tegelikult oma õigusi 
kasutada. Parem oleks ka, kui ta 
oleks "vabastatud". Peab ta ju 
igasse kerkinud küsimusse süve

nema, kujunenud olukorda ana
lüüsima, selleks aga on vaja aega. 

Möödunud aastal pakkusin ma 
rajooninõukogu istungjärgul väl
ja mõtte, el uusehituse või remon
dist tulnud objekti vastuvõtuko
misjonis oleks ka vastava ring
konna saadik. 

Eesti Merelaevanduses tööta
mise aja jooksul on mul kogemu
si tekkinud, kitsaskohti tean mitte 
kuulu järgi, vaid tegelikult. 

Tuleb töötada nii, el valija tun
neks: saadik kaitseb tema huve ja 
õigusi. 

Kas teie valimiseelses platvor
mis on mõni punkt kõige täht
sam? 

Mu platvormis on J J punkti ja 

kõik nad on omavahel seotud. 
Toon näite. Ees seisab suur töö, et 
Narva maantee 31 ei ehitataks 
poola restorani. Selle maja elani
kud on kategooriliselt restorani 
vastu. Neisse ruumidesse võib 
teha laste ja noorukite puhkekes
kuse. 

Valimisi võib boikoteerida, ent 
võib ka taotleda niisuguste saa
dikute valimist, keda me usalda
me. Mida teie arvate? 

Minu meelest tuleb võidelda 
võrdsetel alustel valimiste käigus. 

Vestles 
Tatjana Andrejeva 

D. Prantsufoto 
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«Ei ole vaja jalgratast uuesti leiutada» 
Walimised on mõne päeva 

pärast. Paljud Tallinna linna
nõukogu saadikukandidaadid 
on ajalehtede vahendusel oma 
vaateid j uba tutvustanud. Ja 
paistab, et kui näiteks tuletõr
juja on see, kes parajasti kan
didaadina sõna saab, siis ta 
aina tuletõrjumise asjadest ka 
räägib. Justkui elaksid Tallin
nas vaid tuletõrjujad. Või siis 
esineb tervishoiusüsteemi töö
taja. Pole raske arvata, et tema 
jutt puudutab polikliinikuid, 
haiglaid jne. Paljude prog
ramm on väga erialane. 

Kuid valima läheme ju võimu 
esindajaid. Esiplaanil peakski 
siis nähtavasti olema poliitiline 
suunitlus. Ja kui poliitikast kõ
nelda meie praegustest tingi
mustest lähtudes, siis kõlab pea
mine küsimus õige lühidalt. 
Miks te valimistel osalete? 

Rahvuste vahelist ebaklappi 
ergutades me linnaprobleeme 
ei lahenda. Ma arvan, et nii 
eestlaste kui venekeelse elanik
konna äärmuslikud seisukohad 
viivad meid peaasjast kõrvale. 
Kuldne kesktee on kõigest kõi-
ge parem. Iseennast pean ma 
isenlr: <tiks, just kuldse kesktee 
pooldajaks. 

M<~" '(lukad inimesed, kui nad 
võimule tulevad, lahendavad 
kõiki küsimusi teistest rahuliku
malt. Ja teevad seda ka kõrge
mal intellektuaalsel tasemel. 

Mida need alternatiivsed va
limised teie meelest endast ku
jutavad'/ 

Mõttetust. Minu meelest— 
kui me tunnustame oma riigi
võimu, siis tuleb osaleda neis 
valimistes, mida see võim meile 
pakub. Mõelgem järgmise para
doksi üle. ERSP ei tunnusta ole
masolevat riiklust, aga JO. det
sembri valimistest osa võtab. 
TKÜN aga, kuhu kuulub palju 
kommuniste, kes on selle riiklu
se poolt, osa ei võta! 

Käsusüsteemi ajastu peap
robleem oü selles, et nõukogu
de käes oli nõndanimetatud 
(juriidilisest vaatepunktist läh
tudes) võim. Kuid nõukogud 
on vaesed. Ilma rahata teata
vasti aga võimu ei ole. Kõik 

, praegused jutud linna isema
jandamisest, munitsipaaloman
dist jne. ei ole nähtavasti ju
huslikud... 

See on väga terve mõte. Tõe
poolest, et linna korras pidada, 

I g o r G n e z d i l o v 

on sündinud 1946. aastal Novorossiiskis. Eestis elab 1947. 
aastast. Lõpetanud Leningradi Kõrgema Merekooli. Kogu elu 
•oötanud Eesti Merelaevanduse laevadel välissõitudes. 
Kaugsõidukapten. Praegu kapten-juhendaja. Valitud Eesti 
Kaptenite Klubi esimeseks presidendiks. Elab Mustamäel. 
Aoielus, kahe lapse isa. Kandideerib Kadrioru valimisringkonna' 
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on VÜJ,i rahu, ja patju raha. 
Makse võib suurendada. 

Maksude suurendamine ja 
hindade tõstmine pole popu
laarsed abinõud. 

Sellest hoolimata arvan ma, 
et linnas asuvatelt ettevõtetelt 
saadavat maksu võib suurenda
da. Maks peab olema mõistlik, 
ometi aga nii suur, et linlastele 

hea normaalne elu kindlustada, 
arvestades nii transporti kui 
teede ja majade korrashoidu. 

Arutlegem korraks niimoo
di. Teie ja mina olemegi nõu
kogu. Raha meil pole. Mis ette 
võtta? Ehitaksime ehk vabriku 
või trükikoja? See on siis 
meie, st. munitsipaalomand. 
Raha, mis me teenime, läheb 

• Valimistest osavõtt on mu poliitiline seisukoht. Pean vv 
t sentr is t iks . Mõõdukad inimesed, kui nad võimule tulevad, 
lahendavad küs imus i rahul ikumal t kui teised. 

• R a h a t a ei ole võimu. Linn peab oma olemasolu tarvis 
h a k k a m a r a h a teenima. Muni ts ipaalmaks , 
muni t s ipaa lomand, ava tud majandus , r e n t j a e raomand, 
isemajandav pangasüsteem. . . Minu platvormi a luseks on 
IME! 

• Pean oma in iml ikuks j a kodanikukohuseks Tal l inna kui 
mere l inna endise kuulsuse taas tamis t . Selle tagat iseks o: 
Eesti Kapteni te Klubi asutamine j a edukas tegevus. 

• Olen veendunud, et me ei tohi haigeid j a väeteid inina .-: 
h ä d a s üksi j ä t t a . Halas tus tegevus peab olema konkreetne! 

linna arendamiseks. Praegu 
aga on nõukogud vaid maksu
kogujad! 

Ses seoses on siinkohal sobi
lik öelda, et Eesti Kaptenite 
Klubil on ettepanek linna täitev
komitee või Eesti NSV Ministri
te Nõukogu egiidi all luua lae-
vanduslik väikefirma. Lõpptule
musena hakkab ettevõte tööle 
välisturul ja teenib Tallinnale 
valuutat. 

Suurepärane mõte! Tun
dub, et see idee võib teostuda 
kus tahes, ainult mitte Tallin
nas. Linnade täitevkomiteede 
juurde luuakse mitmesuguseid 
välismajandusettevõtteid, mis 
toovad konverteeritavat valuu
tat. Selge, et meie varasema
test hädadest pole kerge lahti 
saada. Linnanõukogu arvab 
siiamaani, et kui ta on kord 
juba mingi määruse välja and
nud, siis see ka edasise arengu 
garanteerib. Kuid vaadelgem 
tÄänf linnavalitsuste kogemu
si. Nemad ei toetu mitte käsk
kirjale, mitte paberilipakale, 
vaul majanduslikele meetodite
le. Pealtnäha — mis võiks veel 
kergem olla kui üksjuhtimis-
põhimõte teisega asendada. 
Ent kuidas seda ikkagi teha? 

Peame tegema nii, et müüjal 
oleks kasulik kaubelda. Ühe 
meie juhtiva majandusteadlase 
mõte nn. vabaturust on mulle 
lähedane. Peame merega ära 
harjuma, meritsi saab ju tuua 
kohale seda, mis meil praegu 
puudu on. 

Meie, meremehed, oleme ti
hedamini välismaal kui kodus. 
Ja ma võin täie veendumusega 
öelda, et meiega kaubelda taht
vaid firmasid ja üksikisikuid on 
väga palju. 
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Koik sõltub inimestest, tieruic 
ettevõtlikkusest. Kui nõukogu
desse saavad inimesed, kel 
seda pole tarvis mitte prestiiži 
mõttes, vaid selleks, et linn ela
mise tarvis mugavamaks teha, 
kui nad on kompetentsed inime
sed, siis viiakse paljud ideed 
ellu. 

Arvan, et tulevased saadikud 
peavad kindlasti oskama kahte 
kohalikku keelt ja — hindaksin 
väga! — kui ka ühte või kahte 
võõrkeelt. Seda selleks, et rahu
meeli suhelda selle rahva kul
tuuriga, kellega kõrvuti elatak
se. Siis pole vaja omal jalgra
tast leiutada. 

Võtame näiteks Eesti Kapte
nite Klubi. Selle loomise mõte 
oli mitu aastat õhus. Lahenes 
asi aga lihtsalt. Võtsime ühen
dust merekaptenite assotsiat
sioonide rahvusvahelise föde
ratsiooniga, palusime meile 
saata nende vastavaid doku
mente ja tegime need enda 
jaoks ümber. Praeguseks on 
meie klubi selle rahvusvahelise 
organisatsiooni liige ja me õpi
me aktiivselt tundma SLV, Nor
ra ja Taani kaptenite kogemusi. 

Kui nüüd kasutada teie ni
metatud kogemusi ja kanda 
nad üle kohaliku omavalitsuse 
küsimustele, siis tähendab see, 
et miks mitte võtta ühendust 
vastavate administratiivsete, ük
sustega Helsinkis või Stockhol
mis. Tulla kokku ja ise otsusta
da, mida ette võtta. Nagu Kap
tenite Klubi. 

Ja kuna me juba parajasti 
oletustega tegeleme, siis fanta
seerigem veel veidike. Oleta
gem, et teie olete linnapea. 

Ökoloogiliselt kahjulikud et
tevõtted tuleb kinni panna või 
ümber profileerida. Viimane on 
tõenäolisem. Esimesel etapil on 
loomulikult rahalisi vahendeid 
vaja. Ja need peab saama lin
navalitsuse tuludest. 

Linnapeana aitaksin ma kõi
giti kaasa Eesti Kaptenite Klu
bi algatusele invaliidide abista
miseks. Klubi korraldas ratas
toolide saamise Taanist. Selle 
eest saime UNESCO tänu osali
seks. Võime teha enamgi. Meil 
on arve Välismajänduspangas, 
kuhu valuutat omavad organi
satsioonid võiksid seda meie 
puuetega kaaskodanike heaks 
üle kanda, et osta neile vajalik
ke vahendeid. 

Ühesõnaga, teil on ideid, 
energiat ja tahtmist inimeste 
heaks tööd teha. Valijad ot
sustavad ise, kellele oma hääl 
anda. Miks ei peaks see teie 
olema? 

Vestles Alevtina Barankina 
D. Prantsu foto 

Kõige peamine siin maa pea! on südametunnistuse seadus. 
Avali j a ausalt enda ümber ringi vaadanud, oleme me aru saa
nud, et kui me nüüd ei hakka elama kaastunde märgi all, siis 
saadab meie homset päeva häda märk. 

Eesti Kaptenite Klubi annab üle Taanist saadud ratastoole. 
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Toetan IME elluviimist 

Tanel 
Nurmetalo 

on sündinud 1937. aastal 
Võ rumaa l . Lõpe tanud 
Len ingrad i Kõrgema 
Merekoo l i . On o lnud 
kaugsõidukapten, töötanud 
laevanduse kaldaüksustes, 
praegu "Infloti" direktor. NLKP 
liige. Tallinnas elab 1953. 
aastast. Abielus, kahe poja ja 
ühe tütre isa. Elab Lasnamäel. 
Kand ideer ib Kadr ioru 
val imisr ingkonnas nr. 13, 
es i ta tud Merera joon i 
Rahvarinde poolt. 

Tahaksin ajalehetoimetusi tä
nada võimaluse eest lehes sõna 
võita. Erinevalt varasematest an
navad eelseisvad valimised lin-
lasidc üpris suured võimalused 
alternatiivseiks tahteavaldusteks. 

Üldse on linnanõukogu 80 
mandaadile pretendeerimas 288 
saadikukandidaati. Kadrioru 13. 
valimisringkonnas on 4 mandaa
dile esitatud kokku 18 inimese 
kandidatuur, neist kaks Rahva
rinde poolt. Rahvarinne kuulub 
Tallinna Valimisliitu koos Töö
kollektiivide Liidu, Arstide Liidu, 
Eesti Naiste Liidu, Muinsuskaitse 
Seltsi, Eesti Kristliku Liidu, Rohe
liste Partei ja teistega (ERSP väl
ja arvatud). 

Hoolimata mõningasest erine
vusest valimisplatvormides ja 
mõnele küsimusele lähenemises 
ühendab kõiki nimetatud liikumi
si sügav poolehoid IME ideedele 
ja eesmärkidele, kindel veendu
mus IME kiire rakendamise häda
vajalikkuses. Tallinna Valimislii
du poolt on üldse on esitatud 69 
kandidaati. 

Kellelegi ei ole muide saladus, 
et tõsiselt valmistuvad valimisteks 
ka teiste ühiskondlike liikumiste 
kandidaadid, kelle valimisplat
vorm põhjalikult erineb Tallinna 
Valimisliidu omast. 

Ilmselge, et kui valijad on nii 
suured valikuvõimalused, peab 
kandidaadil peale kompetentsuse 
ja olukorra tundmise olema ka 
julgust ja sihikindlust oma seisu
kohtade kaitsmisel ning oma vali
misplatvormi ellurakendamisel. 

Teisest küljest on valija õigu
sed lahutamatult seotud teatud 
sotsiaalse vastutusega oma valiku 
lõpptulemuse eest. Igaüks peab 
meeles pidama, et ühe või teise 
kandidaadi poolt hääletades te
hakse poliitiline otsus. 

Muidugi ei jõua ajalehes kõiki 
valusaid kusimusi üles lugeda. 
Olen vaid lühidalt püüdnud pea
tuda oma programmi võtmeküsi-
mustel. Mu programm põhineb 
ajakirjanduses avaldatud Rahva
rinde valimisplatvormil, mida ma 
täielikult toetan. Loodan, et mul 
õnnestub oma mõtteid pikemalt 
arendada kohtumistel, dialoogis 
valijatega. 

• Olenemata seuest, missugu
seks kujunevad valimiste tulemu
sed minu enda jaoks, kutsun ma 
lehelugejaid üles hääletama Tal
linna Valimisliidu ja eriti Rahva
rinde kandidaatide poolt. 

Neid valijaid, kes huvitusid 
minu platvormi põhipunkti-dest, 
tänan ma ette võimaliku toetuse 
eest. 

D. Prantsu foto 

• Saavutada Eest i te
gel ik pol i i t i l ine ja ma
j a n d u s l i k i s e se i svus . 

IME idee edukaks raken
damiseks on vaja mit te 
deklarati ivset , vaid tegelik
ku, ma ütleksin, kombata
vat poliitilist ja majandus
likku iseseisvust. Kõik va
bariigi elu ja arengut puu
dutavad olulised küsimu
sed tuleb lahendada vaid 
Eestis eneses. Eesti peab 
NSV Liitu hakkama kuulu
ma täiesti uutel alustel , 
milleks võiks saada uus lii
duleping. See kujutaks en
dast kvalitati ivselt kõrge
mat as te t kogu föderatsioo
ni arengus. 

• Merekaldail rahvale , 
sadamad ja vä ikesada
mad l i n n a - j a val laval i t 
sus te a l luvusse . 

Eesti on mereriik. Mand
ri—Eesti rannajoon on 
1240 kilomeetrit , saarte-
rannajoon kokku 2540 kilo
meetr i t pikk. Kuni 1940. 
aas tani oli meil ükskõik 
milliste lippude all sõitva
tele laeyadele avatud 26 
sadamat j a väikesadamat. 
Meri andis rahvale leiva
kõrvast, rõõmustas ja tõi 
inimestele tervist, En t mis
suguses olukorras on meie 
mererannad praegu? Kui 
palju kilomeetreid okast
raat i j a missugune hulk 
igat sorti hoiatavaid j a kee
lavaid silte "kaunistavad" 
seda nüüd? J ä ä b mulje, e t 
piirivalvurid seisavad kind
lalt näoga kalda poole ja 
kaitsevad seda tulemusli
kult oma rahva eest. 

Ega keegi ei eitagi arva
tavasti vajadust riigipiiri 
ka i t s ta , kuid ehk on juba 
aeg teha seda tänapäevase
mate tehniliste vahendi te 
abil .Tallinna reid, mille 
ööpimedusse lõikuvad 
meie kuulsa te prožektorite 
valgusvihud, on saanud nii 
nõukogude kui väl ismaa 
kapteni te naerualuseks . 
Nali naljaks, aga need pro-
žektorid mit te üksnes sega
vad normaalset laevajuhti-
mist, vaid võivad sadamas
se pääsemisel ka ohtl ikke 
olukordi teki tada. 

Meil napib väga põhjali
kul t mootorikütust . J a sa
mal ajal sõidab tohutu 
hulk veoautosid läbi Eesti 
k i rdest edelasse ja läände 
ning veab e h i t u s - j a muid 
materjale . Kas ei oleks 
autovedude omahinda ar
vestades rentaabl im paigu
tada vahendid väikese kan
dejõuga j a süvisega laeva
de ehi tamisse, et rahulda
da vabariigi t ranspordiva
jadusi? Ent kus ni isugust 
laevast ikku võiks lossida 
ja laadida? Selle a a s t a lõ
puks hakkab tööle vaid 
üks väikesadam, (see on 
põhjarannikul Toilas j a lä
heb käiku tänu kalurikol
hoosile "Oktoober"), mis 
k indlus tab laevade kom-
mertssissesõidud. Kõigil 
neil asjadel pole pere
meest, puudub ühtne läbi
kaa lu tud j a mõis tuspärane 
majanduslik lähenemine. 

IME käiku minnes peak 
sid kõigist sadamates t ja 
väikesadamates t saama 
sõl tumatud isemajandavad 
üksused, mis peaksid allu
ma l innavali tsusele või vai 
dadele, nagu see on palju
des maai lma maades . 
Need peavad olema avatud 

äri ja kaubalaevandusele , 
ning erandiks ei tohi olla 
ka välislaevad. Rahaeraldi-
sed neilt sadamail t ja väi-
kesadamai l t ei oleks koha
liku eelarve jaoks hoopiski 
mit te ülearused. Ainult 
see võiks tõsta kohalike 
võimude huvi j a vas tu tus t 
sadamate , väikesadamate 
ja üldse kaubalaevanduse 
arendamisel . 

• Aidata kaasa väl i s tu
r ismi arendamise l e n i n g 
vaba kauba laevanduse 
ja ka lapüügi kui väl isva
luuta saamise võ imal ike
le a l l ikate le . 

Tall inna suurune linn 
peab suu tma vastu võtta 
ja korral ikul t majutada 
kuni 10 000 külal is t ühe
korraga. Meie tegelikud 
võimalused on umbes neli 
korda väiksemad. Ning 
te is tes t Eesti l innadest ei" 
saa ses seoses kahjuks üld
se rääkida . Ka kardame 
me üha rohkem tur is t ide 
voolu, sest l innarahvalegi 
ei jagu korral ikke toiduai
neid. Riikides, mis turismi-
huvi ä ra tavad (ja ka Eesti 
kuulub kah t lemata nende 
hulka) , rõõmustavad inime
sed tavaliselt , kui neile 
rohkem külalisi kokku sõi
dab, sest see tähendab lin
naval i tsuse käsu tada ole
vate vahendite hulga suu
renemist , uusi töökohti, 
omakandi üldist edasiare
nemist . Hulga maade 
jaoks on välisturism ilma 
l i ia ldamata peamine sisse
tulekual l ikas. Meil aga ot
si takse aina võimalusi, kui
das neid väljamaalasi tule
mast takis tada. Kuni hilju
tise ajani polnud Eest imaa 
väl is turismist huvi ta tud, 
sest peale lisatöö j a omae
nese toidulaua halvenemi
se ei toonud see midagi 
kaasa . Nüüd pakuvad vä
lismaised turismifirmad 
vastast ikuse kasu alusel 
korraldada reise meie saar
tele, põhjarannikule ja mu
jale. Ent reisilaevu saame 
vastu võtta vaid Tall inna 
sadamas . 

IME ajal ei pea Eesti Me
relaevandus j ääma ain
saks j a seetõttu monopoli 
omavaks laevandusega te
gelevaks et tevõtteks, on 
vaja al ternat i ivseid varian
te . Vaid vaba konkurents 
ja sellest lähtuv võitlus, 
saamaks klienti endale, 
suudab meid paigast liigu
tada j a teeninduse taset 
tõsta. Konkurents reisilae
vade teenindamisel on sun
dinud "Infloti" bisnisile 
teistmoodi vaatama. 

Igal aasta l tuleb Tallin
na reidile umbes 250 välis
maa reisilaeva. Kui meil 
oleks võimalik kasvõi kol
mandik neist kai äärde las
ta, suureneks meie riigiee
larve 
250 000 valuutarubla võr
ra. Ei usu, et niisugune 
"valuutasüst" meil mööda 
külgi maha jookseks... 

• Tagada kõigi le Ees t i 
m a a e lan ike le normaal
sed t ö ö - j a e lut ing imu
sed, so ts iaa lne ja õ igus
ka i t s e n i n g ju lgeo lek . 

Igal alaliselt Eest is ela
val inimesel peab olema 
tema elukutsele, kogemus
tele j a vaimsetele vajadus
tele vastav töö. Lisan, et 
see peab olema tasus ta tud 
õiglaselt, tegelikke hindu 
ja muid pidevalt mõjuvaid 
majanduslikke faktoreid 
ning töötaja isiklikku pa
nust arvestades. 

Ent võib tekkida objek
tiivseid põhjusi, mis tee
vad sobiliku töö saamise 
keerukaks . Näiteks mere
meeste puhul, kui vana 
laev maha kantakse j a 
kohe pole võimalik seda 
uuega asendada. Viimati 
kir jeldatud juhul peab me
remeestele nende soovi kor
ral võimaldama tööle asu
da välislaevadel. Me ei 
tohi väl is tada ka iga muu 

- Ees t imaa elaniku tööta
mist välismaal: kui t a 
seda soovib, peab t a niisu
guse õiguse saama. 

Täiest i uued nõudmised 
tuleb esi tada seoses meie 
e luruumide suuruse, muga
vuste j a viimistlusega. Las
namäe kividžungel on lin
naehi tuses isegi mi t te eil
ne, vaid üleeilne päev. Sa
mas ei mõista me hoida 
omanäolisi puumaju Kad
r iorus . 

Põhjalikult tuleb üle vaa
da ta ka meie sotsiaalse ja 
õigusliku kaitse küsimu
sed, vastavad normat i iv -
ja seadusandlikud akt id . 
Muide, meie okkaline tee 
tõelise õigusriigi poole al
les algab, ning see on tee
ma, mis vajab märksa rob 
kem ruumi kui siinkohal 
võimalik. 

Eral-di teema on tal l inlas
te, nende vara ja rahu kait
se ning avaliku korra taga- • 
mine. Eesti NSV Ministri
te Nõukogu on juba teinud 
selles suunas 'konkreetseid 
samme, kuid me oleme al
les tee alguses. Tulevaste 
l innanõukogu saadikute 
üks t äh t samaid ülesandeid 
on sel lesuunalis t tööd jä t 
ka ta . Lause, et inimene 
võib meil kindlalt j a rahul i 
kul t tulevikku vaadata , 
peab lõpuks hakkama 
reaa l se t sisu omandama. 

Ei usu, et mu arvamus 
tervishoiust ja meditsiinili
sest teenindamisest Tallin
nas oluliselt erineks valija
te omast . Võib arvata , et 
igaühel on ses seoses nega
tiivseid emotsioone olnud, 
r ä ä k i m a t a eelajaloolisest 
medi ts i ini tehnikast , ki
viaegsest farmaats ias t j a 
l ih tsa l t paljude rohtude ap
teegist kadumisest . J a kõ
ne lemata keemiliselt saas
tunud toidust, mida me 
lapsed j a meie ise päev 
päeva kõrval sööme. 

Ühesõnaga, on, millest 
r ääk ida j a eriti millega tu
levastel saadikutel tegele
ma hakata. 



mmm Nr. 4(888) Teisipäev, 5. de t sember 1989 

Lembit 
Visnapuu 

on sündinud 1946. aastal Pär
numaal. Lõpetanud Tallinna Me
rekooli ja Tartu Ülikooli.erialalt 
jurist. Tallinnas elab 1962. aas
tast. Mere- ja Jõelaevanduse 
Töötajate Ametiühingu - Eesti 
Vabariikliku Komitee esimees. 
Abielus, kahe lapse isa. Elab 
Mustamäel. Kandideerib Tamm
saare valimisringkonnas nr. 25. 

• Iseseisev linnavõim, mis põh ineb omafinantsidel. 

• L i n n a s vaid ökoloogiliselt p u h t a d ettevõtted. 

w L i n n a puhke tsooni de la iaula tus l ik a rendamine . 

W I ga s se linnarajooni noortekeskused ja huviklubid. 

• Ühiskondliku k o r r a j a igaühe julgeoleku kindlus tamine. 

0 Ta l l inn demili t a r i seerida. 

Stardieelne välk-
intervjuu 

"Seisma ei tohi jääda!" 
Teie juhtlause valimiseelses 

võitluses on "Seisma ei tohi jää
da ! " . Igaüks võib seda omamoodi 
mõista. Mis te sellega mõtlete? 

Pidevalt edenevat progressiivset 
liikumist. Paljudes tegevussfääri
des "keerleb ratas praegu tühjalt 
ühel ja samal kohal ringi". Me ole
me hästi ära õppinud piirduma 
poolikute abinõudega, aga vaja on 
kardinaalseid muutusi. 

Kas te olete valmis niisuguste 
otsustuste raskust enda kanda 
võtma? 

Usun kuil. 
Selge: vaid edasi, kui üles

anded on teada j a sihid määratle
t ud . Kuid meie j u aina räägime, 
e t on tarvis pea tuda ja ringi vaa
data . . . 

Perestroika praegusel etapil 
ongi see suur häda, et peatus on 
liiga pikaks veninud. Tagasi vaada
tes unustame möödunust õppust 
võitaja edasi liikuda. See on ohtlik. 
Kui uppuja lakkab käte-jalgadega 

Vladimir 
Truu se 

• • • 

on sündinud 1939. aastal Kras
nodari linnas. Õppinud Tallinna 
Raudteetranspordi Tehnikurr;s. 
Eestis 1949., Tallinnas 1968. 
aastast. On olnud lukksepp, 
krohvija, kraanajuht, brigadir, 
madrus. 1970. aastast töötab 
Tallinna Merekaubasadamas 
algul stividori, siis rajooni va 
nemdispetšeri, sadamadispe: 
šeri, rajooniülema asetäitja ja 
rajooniülemana. 1988. aastas* 
sadama parteikomitee sekretä-
Merelaevanduse autöötaja 
Abielus, kahe lapse isa. E 
Peioulinnas. Kandideerib Kupi 
\ 2::--iisringkonnasnr. 7. — 

sumamast... 
Teil on saadiku volitused juba 

kasutada olnud. Kas vähemalt 
midagigi on õnnestunud muuta? 

Volitused on jah olnud, võimu 
aga mitte. Seepärast on ka tulemu
sed väikesed. Ehkki nad on olemas. 

Saadik on praegu... 
.. .täiesti õigusteta. 
Edaspidi on saadikul aga... 
.. .võim ja vahendid. 
Tuleme nüüd teie juhtlause 

juurde tagasi. Seisma ei tohi jää
da... Kuid tänapäeval ei võida ju 
mitte see, kel on õnnestunud teis
test et te jõuda, vaid see, kes "töö
tab" meeskonna heaks nagu tea
tejooksus. 

Jah, mõttekaaslasi on tarvis. Ma 
usun, et neid on palju. Enamik 
meist tahab ju ühte ja sama—juba 
praegu paremini elada. 

Teie programm on liialt kons
pektiivne. 

Võimalik küll. Oma olemuselt on 
ta paljude saadikukandidaatide 

platvormide moodi, ent sõnastuselt 
jääb neile alla. Aga ma ei ole mitte 
programmide, vaid liidrile võistlu
se poolt! 

Teie kandidatuur esitati teie 
elukohast ja see on iseenesest mõ
nevõrra ootamatu, kui praegust 
tõsist valimistesse suhtumist ar
vestada. Kahj uks elame mc täna
päeval üksteisest väga eraldatult. 
Kas teie olete oma mikrorajoonis 
siis tuntud kuju? 

Olen ja ei ole ka. Mind esitasid 
need, kes mind tööl hästi tunnevad, 
et me lähestikku elame, on juhus. 

Lähtun veel kord teie juhtlau
sest. Sageli me ütleme, et saavu
tatul ci tohi peatuma jääda. Mida 
teie eelkõige saavutada tahate? 

Oskust riiklikult mõelda. Olgu 
või linna ulatuses. Hulga kandi
daatide platvormid läbi lugenud, 
avastasin, et mõned ei suuda oma 
ettevõtte või rajooni probleemidest 
kaugemale mõelda, neist kõrgema
le tõusta. Niisugune lähenemine on 

ohtlik 
Kas teie platvorm on lõplik? 
Ei mingil juhul. See on vaid 

konspekti algus, mida täiendan va
limiseelse võitluse käigus — nii 
konkurentide kui valijate abiga. 

Mida te saadikuna kõigepealt 
ette võtaksite? 

Lõhuksin süsteemi, kus keegi 
mitte millegi eest ei vastutaja saa
dik tegeleb läbijooksvate katuste, 
tilkuvate kraanide, garaaiide ja 
naabritevaheliste tülidega. 

Kuidas te seda saavutaksite? 
Võimu, rahaliste vahendite ja 

mõttekaaslaste abiga. 
Teie poliitilised veendumused, 

kuuluvus rahvaliikumistcsse? 
Mõistan hukka nii vasak- kui pa 

remäärmuslasi. Loodan tervele 
mõistusele. Mina olen professio
naalsuse poolt! Seda eriti poliiti
kas. Mu veendumus on: kõik inime
se heaks. 

Nimetage üks oma puudus. 
Kui kandidaadil? 
Ei, kui inimese puudus. 
Tahan paremini elada. 
Aga üks teie positiivne oma

dus? 
Soov mitte seisma jääda. 
Tähendab, edasi? 
Ainult edasi! Taktika ja stratee

gia toel edasi. 

Saadikukandidaadi pidas stardi 
eel kinni Ljubov Kull 

D. Prantsu foto 

Võimatu on esi tada nii j a nii 
mi tmest punkt i s t koosnevat 
täpset j a konkreetset program
mi ning lubada valijaile, e t 
kõik kir japandu saab tä idetud. 
En t a n d n u d nõusoleku kandi 
deerida, tuleb siiski sõnas tada 
oma mõtted nende küs imus te 
kohta , mida mu meelest l inna
nõukogu peaks a r u t a m a j a ot
sus tama. 

• Kogu võim l innas peab ole
m a l innanõukogu käes . Selles 
pole midagi uut , ku id esialgu 
pole see täiel m ä ä r a l teostu
nud. 
• Linn vajab haldusreformi* 
Seejuures on tarvis säi l i tada 
l inna terviklikkus, arvesse tu
leb võtta ajalooliselt kujune
nud linnajagude huve. Iga 
asum peab funktsioneerima 
kui omaet te inf ras t ruktuur iga 
tervik; ei tohi olla nii, e t üks 
on "magamistuba", teine kau
banduskeskus , kolmas ku l tuu
ri- j a är ikeskus jne . 
• Tallinn on mere- j a kauban-
duslinn. Merest j a sadamais t 
peab l innale s aama tuluall i
kas . 
• Linn j a sadamad ei tohi tei
neteis t segada, nad peavad 
vas tas t ikku teineteist tä ienda
ma . 
• Praegu j ä t ab suur osa l inna 
merekaldas t ha leda mulje. 
J u t t on sadamate , t ehas te , 
mi tmesuguste organisatsiooni
de maa-alast . L inna akvatoo
r ium j a mere rand peavad allu
m a linnanõukogule; igasugust 
tegevust peab seal j u h t i m a 
üks organ - see on l innanõu
kogu. 
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Rein Raudsalu 
on sündinud 1940. aastal Tallinnas. Lõpetanud Leningradi Kõrge
ma Merekooli. Töötab Uussadama kaptenina. Elab Õismäel. Abie
lus, poja isa. Kandideerib Maardu valimisringkonnas nr. 20. 

• L inna ümbruse , mere puh
tuse k indlus tamiseks on vaja 
üh t s e t organisatsiooni võitlu
seks nafta avari i lekete vas tu . 
See üksus peaks t egu t sema 
kõigi r annaää r se t e et tevõtete 
— sadamate , t ehas te , väikesa
d a m a t e — osavõtul, tal peaks 
olema tänapäevane t ehn ika j a 

j uh t ima peaksid teda linnavõi
mud. 
• Tuleb luua ü h t n e meresõidu 
õhutussüsteem, laevali ikluse 
juht imise j a lootsi teenistuse 
ü h t n e süsteem, mis kõik on 
va rus ta tud t änapäeva tehni
liste vahenditega. 
• L inna t ranspor t j a teedema-

EESTI MEfiEMEES 
E R U WEVEWEE? 

j a n d u s vajab põhjalikku üm
bertegemist , t änapäeva tase
mel edas iarendamis t . Vajadus 
kor ra ldada liiklus mitmel eri
neval horisontaal tasandi l on 
s i lmanähtav . 

M a a r d u 

• Maa rdus t peab s a a m a ise
seisev j a end ise juh t iv üksus 
mi t t e Mererajooni, vaid l inna 
koosseisus. Tal peab olema 
o m a in f ras t ruk tuur j a oma 
eelarve. 
• Saavutada , et seda 3,5 mil
joni t , mis on l innale üle an tud 
M a a r d u veevarus tuse paran
damiseks , k a s u t a t a k s maardu-
las te hüveks . 
• P a r a n d a d a M a a r d u j a lin
n a s ü d a m e vahel is t liikluskor-
ra ldus t . Leningradi maantee le 
eh i t ada ha ru tee , e t s u u n a t a 
U u s s a d a m a s t tulev liiklusvool 
eraldi Leningradi maantee le , 
l i nna j a l inna ringmagisti-aali-
le . Võib-olla on vajalik kiirt-
rammil i in i eh i tamine Maardu-
ni välja. 
• Rohelise Maardu projekti 
tegel ikus võimalikkuses pole 
m a veendunud, en t see meel
dib mulle . Alus tuseks on hä
davajalik igasuguse ökoloogili
selt kahjuliku tootmise laien
damise lõpetamine j a olemaso
leva ümberprofileerimine, soo
juse lek t r i jaama üleviimine 
gaas ikütusele j a loobuda l inna 
prüg imäe tegemisest Maardu 
lähedale . (Kõik prügimäed tu
leb m u u t a j ääk ide ökoloogili
selt puhas teks ümbertöötlemi
se ettevõteteks.) 

• Maas t ik tuleb uues t i vääris
t ada , t eha plaaž. 

"Siduda sadam ja linn 
ühiste huvidega" 

S u u r l inn on n a g u elusorga
nism, mi l les ühe o rgan i haigus 
häirib terviku normaalse t elu-
tal i t lust . 

Arvan , et meie toredas lin
nas o n paljud se l le organid 
haiged: need on l i n n a j a linna
rajoonide täitevkomiteed oma 
s tagnaaegse, üpris bürokraat
liku aparaadiga . Majandusli-
KU b a a s i puudumine segab tu
lemusl ikul t a r endamas t kõiki 
l innamajanduse h a r u s i d . Täie-
i -uks rahvavõimu saavutami-

•ickson l inna juh t imise poliiti-
-....- va ja muuta v ä h e m a l t järg-

misi asju: 
Uus l innanõukogu peab väl

j a töötama l i n n a juhtorganite 
majandusl ikul t optimaalse 
s t ruktuur i . Tuleb luua l inna
elanike tervise j a heaolu pä
r a s t mure t tundvad mõtte
kaaslaste kollektiivid. 

Linna täitevkomiteel tuleb, 
IME programmi täielikult ä r a 
kasutades , rahaeraldis te j a 
oma teeni tud vahendite abil 
l u u a kindel majanduslik a lus 
ehituse, kommunaalmajandu
se, korrakaitseorganite, tule
tõrje jt. vajaduste täielikuks 
rahuldamiseks . Rahvast tuleb 
l inna kassas t t eh tud kulutus te 
kohta informeerida. 

Austustväär ivaks tuleb pi
dada ettevõtete vabade vahen
dite ja võimsuste paigutamist 
l innamajandusse j a elamuehi
tusse, samut i saunade, polik
liinikute j a ha ig la te ehitamis
se l innarahva jaoks, l innas 
tualett ide, k inode, laste män-
guväljakute, kat lamajade, soo
jus - ning veemagistraalide j n e . 
ehitusse. 

Luua paindl ik süsteem sel
leks , et kooperaatorid huvituk
sid linnale sotsiaalselt kasuli

k u s t tegevusest . St imuleerida 
nende kollektiivide j a üksikisi
ku te tegevust, kelle ettevõtmi
sed toovad konkreetse t ka su 
r a h v a toiduainete j a esmatar
bekaupadega varustamisel ta
lu t ava h innaga . 

Kaotada peal inna häbis tav 
barakkide j a m u u d e elemen
taarse te o lmemugavuste ta 
ruumide k a s u t a m i n e elamis
p innana . Alus tada Kopli, Ka
lamaja j a te is te rajoonide ela
mufondi j a terri tooriumide ka
pi taalset rekonstrueer imist . 
Kindlus tada Koplis j a Paljas
saarel rahvale pääs mereran
da . 

Suurendada hoolitsust sot
siaalselt kõige vähem kai ts tud 
elanikekihtide ees t (vanaini
mesed, invaliidid, noored pe
red jne.). P idada võitluses rah
v a tervise eest peamiseks elu
keskkonna ka i t se t . 

Pöörata rohkem tähelepanu 
las te õpetamise j a kasvatami
se uu te vormide arendamisele 
n ing selle t a rv i s mater iaalse 
baasi j a t ingimuste loomisele. 

Igati k a a s a a i d a t a rahvaloo
mingu arengule . 

Teie programmis on punkt, 
mis kutsub üles ettevõtteid paigu
tama linnamajanduse arendamis
se oma vahendeid. Ehk räägiksite 
sellest mõttest põhjalikumalt 

Rentaablil ettevõttel tekib tingi
mata vabu vahendeid. Paljud ei 
tea, mida sellega peale hakata. 
Õigemini küll teavad, aga teha 
pole võimalik. 

Miks nii? 
Sest raha on, tahtmine midagi 

muretseda, midagi ehitada või mo
derniseerida on ka, kuid seetõttu, et 
meie majandus on täiesti kokku va
risenud, et pole tsementi, pole katu
sekive, pole naelu ega armatuuri 
ega häid tööpinke ega arvutusteh
nikat, seisab see raha kasutamata. 
Ettevõtted on sunnitud välja mõtle
ma, mis selle rahaga teha, ja anna
vad halastusfondi või miilitsale 
või... Ka see on hea, ent oma prog
rammis tahan ma püüda ettevõtete 
raha kasutada linna heaoluks. 

Hästi, ütleme et raha juba on. 
Aga armatuuri, tsementi j a kõike 
muud ju ikka pole. 

Jah, muidugi. Kuid vabariigi 
suurima linna täitevkomitee saab 
kasutada ettevõtete spetsialiseeru
mist, sidemeid teiste linnadega ja 
võib ka ise defitsiitse materjali 
tootmise käima panna. 

Ehk oleks see mitte linna täi
tevkomitee, vaid Töökollektiivide 
Liidu ja Töökollektiivide Ühend
nõukogu asi? 

Jah, võib-olla. Kuid linnanõuko
gu peab oskuslikult kõiki ühiskond-

likke liikumisi suunama — ses mõt
tes, et kogu linnal, kõigil linlastel 
ja kõigisse liikumistesse kuuluvate 
ettevõtete töötajail oleks sellest 
kasu. 

Aga et ma ütlen programmis: 
' "Austustväärivaks tuleb pidada..."? 
Inimesel on kord niisugune oma
dus, et raha ei taha ta välja anda. 
Tuleb luua eeldused, et ettevõte 
ehitaks vabatahtlikult kõnnitee, 
sauna või pargi. 

Tänu ei oma meil kaalu. Tuleks 
otsida võimalusi, valida näiteks et
tevõtte direktor linnanõukogu 
auliikmeks jms. 

Palun rääkige lähemalt, missu
gune võiks olla "paindlik süsteem 
selleks, et kooperaatorid huvituk
sid linnale sotsiaalselt kasulikust 
tegevusest"? 

Kooperaatoritel hakkab juba tek
kima vabu vahendeid. Korralikud 
kooperatiivid, kes on huvitatud 
enesereklaamist, taipavad muidugi, 
et on tarvis mitte ainult makse 
maksta, vaid ka linna jaoks midagi 
toota või ehitada. Näiteks koopera
tiivne saun, kel tekib vabu vahen
deid, ehitab sauna kõrvale plane-
taariumi ja taha laste mänguvälja-
ku. Tootmise laiendamine ei tohi 
mingil juhul käia linnaelanike ar
vel, piletite või hindade tõusu kau
du. Niisugusena tahaksin ma näha 
kooperatiivide asjasthuvitatuse süs
teemi. ^ 

Mil moel saab linnavalitsus 
kaasa aidata miilitsa tähtsuse 
suurendamisele? 

enud mil 
niie, vau 
'. Kusiut 

Perestroikaga ei kaasnenud 
te ainult korrakaitseorgani, 
ka kuritegevuse "uutmine". Kusj 
res kurjategijad on oma "töö 
ümber korraldanud, et korrakaits 
niisugune nagu ta praegu on, 
suuda oma ülesannetega toime tu 
la. 

Tekkinud on räkitja maffia, järk 
Ukult peab ka miilits end kohana* 
ma, ümber kujundama. Tal pei 
olema mobiilseid sidevahendei 
arvutustehnikat, head riided, h\ 
palk ja tugev seadus. Muidugi 
tohi asja teist külge tähelepanu 
jätta — kui miilits kõik selle saani 
on, tuleb temalt ka tugevat tö< 
nõuda. Tihtipeale juhtub ju, et kc 
rakaitseorganeisse on sattunud u 
mesi, kes end vormi ja ametikOi 
taha peites võtavad röövimistest 
vägivallategudest osa. 

Miks te otsustasite linnanõukj 
gu saadikuks kandideerida? 

Ma tunnen endal küllalt jõudu 
energiat olevat, et olla linnale 2 
konkreetselt Kopli ning Kalama 2 
rahvale abiks. Ma. tahan toa i 
aidata, tahan, et kaoks Tallinna 
kogu vabariiki häbistav oluko, l, 
kus osa inimesi elab barakkid ;, 
ilma vee ja kütteta, mõnikord Ui a 
valgustuseta, ilma mingite sa '-
taarsete mugavusteta. Ma täk n 
neid aidata ja tunnen, et suue n 
seda. 

Vestles Jevgenia Kastj k 
D. Prantsu j o 

Miks te nõustusite kandideeri

ma? 

Kollektiiv esitas mu, see aga ko

hustab. 

Kas ainult selle pärast? 

Inimesel on tahtmist, energiat, 

mõtteid, ta teab, et võiks midagi 

head ja kasulikku korda saata. Ka 

see võib niisugusele otsusele viia. 

Teame, et paljud on kodanikualga

tuse korras esitatud. Mu meelest 

pole selles midagi halba, need ini

mesed võivad kasu tuua. 

Teie programmis on kaks olu

list küsimust: linnaliiklus j a me

resadamad. 

Tallinna ja eriti Maardu liiklus-

küsimused on väga tõsised. Maar

du ja linna vahel ei ole tegelikult 

ühtki korralikku teed. See on mui

dugi ka Uussadama probleem. On 

küll olemas raudtee, kuid sadama 

laiendamisega kaasneb autovedude 

suurenemine. Koht on meil väga 

hea, Leningradi maantee ja linna 

ringmagistraal on lähedal. Kuid 

selleks, et neid kasutada saaks, on 

vaja ehitada teedevõrk. Sel juhul 

võidaks sellest nii linn kui Maardu. 

Tallinn ja ta sadamad ei tohi 

üksteist segada, vaid peavad vas

tastikku teineteist täiendama. Nii 

see enamikes maades ongi. Tuleb 

kunagise sadamalinna Tallinna 

kuulsus taastada. Vanal ajal kogu

nesid linnaisad ja linnavalitsus es

majärjekorras siis, kui linna ähvar

das vaenlane. Teine tähtsam kokku

tulemise põhjus oli, kui sadamas 

midagijuhtus. 

Praegu ei anna ei linn sadamale 

ega sadam linnale tegelikult mida

gi. Sadam tegutseb üleliidulise me

reministeeriumi alluvuses kui eral

di üksus. Kui linn ja sadamad ühis

te huvidega omavahel siduda, siis 

ongi meil merekaubanduslinn. 

Vestles Jevgenia Kastjuk 
D. Prantsu Foto 

Jevgeni Denissov 

on sündinud 1953. aastal Sevätoopolis. Praegu õpib Leningradi 
Kõrgema Merekooli V kursusel. Tallinnas 1979. aastast. Eesti Me
relaevanduse komsomolikomitee sekretär, töötanud meie merelae
vanduse laevadel. Abielus, kahe lapse isa. Elab ühiselamus takso
pargi lähedal. Kandideerib Kadrioru valimisringkonnas nr. 13. 

KOGU VÕIM 
NÕUKOGUDELE 

=Jevgeni Denissovi val imisplatvorm= 
Praegu on Eest i jaoks tõsine k ü s i m u s kohalike nõukogude 

võim. Selle lahendamises t oleneb paljuski vabariigi edasine 
areng, see lubab olukorra üldis t s tabi i lsust säi l i tades jõuda tõe
lise õigusriigi loomiseni. 

Saadiku õigusi j a võimalusi k a s u t a d e s t a h a n m a saavu tada 
järgmist : 
# Kogu võimu andmis t nõukogudele, mis k indlus taks ühiskon
na kõigi kiht ide j a gruppide es inda tuse j a kai tse , vähemuse sei
sukohtade aus tamise j a tegusa ühiskondliku kontrolli võimuor
ganite ning ameti is ikute üle, samut i mi tmesugus te ühiskondlike 
organisatsioonide j a l i ikumiste õiguslike aluste loomise. 
# Riikliku noorsoopoliitika loomist j a elluviimist, noorte sot
siaalse ka i t s tuse suurendamis t , sotsiaalsete j a organisatsiooni
liste t ingimuste loomist noorte j a üldse kõigi Tal l inna kodanike 
üh iskonna täh tsa te huvide elluviimisel, kasu tades selleks alter
natiivsete projektide e t tevalmis tamise võimalust . 
• Ühiskonna kul tuur i l i s t j a va imse t uuest isündi ; Tal l inna aja
loolistele paikadele põhjendamatul t kao ta tud endiste n imetus te 
tagasiandmist . 
9 Poodidesse müügile tulevate to iduainete j a kogu ümbri tseva 
keskkonna ökoloogilise kontrolli s isseseadmist j a kontrolli tule
mus te pidevat aval ikustamis t . 
• Meremeestele korteri andmise va rasemate otsuste täi tmist , 
Eesti Merelaevandusele e ra lda tava te kor ter i te hu lga suurenda
mist . 
9 Inimeste tõelise seaduskai tse j a kõigi kodanike võrduse saa
vutamis t seaduse ees. 

NLKP liikmena ei kuulu ma ühtegi meie vabariigi ühiskondlikku liiku
misse, kuid olen laia poliitilise spektri ja kõigile nendele Eesti NSV konsti
tutsiooni raames võrdsete tingimuste loomise poolt. 

Saadikutöö aluseks pean tähelepanelikku ja tundlikku suhtumist igasse 
inimesse tema rahvusest, sotsiaalsest seisundist ühiskonnas ja kõigest 
muust sõltumata. 

Mulle tundub, et ammu on viimane aeg pöörduda näoga üksteise poole 
ja tuletada meelde kaunid sõnad: "Inimene — see kõlab uhkelt!" 
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Meie pole nõus 

Viktor 
Baranovski 
on sündinud 1955. aastal 

Gomelis. Lõpetanud Leningra
di Kõrgema Inseneride Mere
kooli. Tal l innas elab 1976. 
aastast. Töötanud Eesti Mere
laevanduse laevadel; praegu 
laevanduse parteikomitee 
sekretäri asetäitja. Abielus, 
kahe tütre isa . Elab Lasnamäe 
VI mikrorajoonis. Kandideerib 
Priisle 18. valimisringkonnas. 

• Ka m i n a nagu pa l jud 
m u lugupeetud valijaist 
e l an Lasnamäe VI mikrora
joonis. Vaeva l t on t a r v i s 
kedagi veenda , et ma t u n 
n e n hästi uusehi tus te prob
leeme. Muide , neid pole ju 
m i t t e a inul t uutes mikrora
joonides. Spets ia l is t id väi
davad, et Ta l l i nn suudab 
peavarju a n d a vaid sa ja le 
tuhandele elanikule. S e e 
p ä r a s t on l i n n a infrastruk
t u u r i arendamine tu levas
tee saadikute üks peamisi 
ülesandeid. U u s l innanõu
k o g u ei s u u d a kogunenud 
probleeme lahendada, k u i 
t a l ei ole küllaldasel t r a h a 
e g n tegelikku iseseisvust. 

Andmata oma valijaile 

mingeid vas tu tus tunde 

t u i d lubadusi, kinnitan m a 

ne i l e , et h a k k a n kaasa 

a i t a m a l inna , eelkõige a g a 

viienda, k u u e n d a ja s e i t s 

m e n d a mikrorajooni inf

r a s t r u k t u u r i väljaarenda

m i s e l e . Esmaseks ülesan

d e k s pean R a h u tee h a l j a s -

t a m i s t ( k u i a ju t i s t l ahen

d u s t ) , kaubanduskeskuse 

e h i t u s e lõpetamist ja s e l l e 

j u u r d e väikese turu loo-

m i s t ning k u l t u u r i - ja t e r -

visekeskuse ehitamist. 

Et mure t sen keerulisi» 

kriminogeense olukorra pä

r a s t Lasnamäel , teen jõu

pingutusi piirkonnainspek-

tori t e ja rahvamaleva töö 

reorganiseer imisel . Piir-

konnainspektor i te töö 

peab olema nii korralda

tud, e t nad oleksid kõigile 

mikrorajooni elanikele tea

da j a kätte s a a d a . Nad pea

vad vastutama j a head pal

ka s a a m a . Kuni selle küsi

muse lahendamiseni linna 

t a sand i l pakun m a välja 

juurdemaksu piirkonnains-

pektor i palgale kooperatii

vide "Loo" ja "Edu" arvelt. 

Autoomanike huv ides pean 

hädavajalikuks tasulise 

p a r k l a ehitamist . 

• E t olen kooperatiivi 

Loo" juhatuse l i ige , si ii 

tean häst i linna ehituskoo-

poratiivide mures id . Pean 

oma kohuseks s e i s t a ela-

inuehituskooperatiivide ja 

nende liikmete õiguste 

eest. Kõigepealt tuleb tu

gevdada ehituse kvaÜTeedi 

ja remondi kontrolli. Koo
peratiivi liikmel peab ole
ma vaieldamatu õigus oma 
raha ees t ostetud kor ter i 
ga oma äranägemise järgi 
ta l i tada. Sellega seoses 
olen e lamuehi tuskoopera-
tiivide põhikirja uue läbi
vaatamise j a 22. juul i l 
1988 l i n n a täi tevkomitee 
poolt va s tu võetud e lamu-
ehituskooperatiividesse as
tuda soovivate kodanike ar
velevõtmise reeglistiku 
mõne p u n k t i ä ramuutmise 
poolt. 

• Edas i elada nii, nagu 
me elame, muutub end aus
tava in imese jaoks sündsu
setuks. Luban oma valijai
le toetada j a igati a i da t a 
ellu viia igasugust positiiv
set ini ts iat i ivi , mis m u u 
dab l innaelanike elu pare 
maks. L u b a n oma lugupee
tud valijaile Priisles, e t 
olen vas tu tus tunde l ine j a 
teie probleemide suh tes tä
helepanelik. 

Ühiskondlikest l i ikumis
test ma akti ivsel t osa ei 
võta, kuid olen valmis 
koostööd tegema nende lii
kumistest osavõtjatega, 
kes on huv i t a tud poliitilise 
olukorra s tabi l iseer imisest 
ja linna probleemide lahen
damisest. 

16. novembril toimus miiting "Võrdsete õiguste eest", korraldajate 
hulgas olid Interliikumine ja Töökollektiivide Ühendnõukogu. 
Merelaevandus on ühendnõukogu liige. Miitingust võtsid osa 
laevanduse ja sadamate töötajad. Ka teie olite seal. Nagu teado, võeti 
sel miitingul vastu resolutsioon, milles räägitakse alternatiivsete 
valimiste korraldamisest. Ses seoses ei saa ma teilt kui Eesti 
Merelaevanduse ideoloogiasekretärilt küsimata jätta, kuidas teie 
suhtute miitingusse ja seal vastuvõetud resolutsiooni. 

Mõni sõna selle kohta, kuidas seal sündmused arenesid. 14. novembril 
oli sadamas miiting, kus otsustati meie "Võrdsete õiguste 
eest"-saadikugruppi toetada ja loobuda valimiste boikoteerimisest, 
hukka mõisteti Kirde-Eeslisse autonoomse moodustise loomise idee. 
Samal päeval oli Uussadamas parteikoosolek, kus otsustati valimisi mitte 
boikoteerida, neist osa võtta ja oma kandidaate toetada. 
Mere kaubasadama parteisekretärile V. Truusele tehti ülesandeks need 
otsused ülelinnalisele miitingule ette kanda. Ja ehkki sõnavõtusoov oli 
miitingu korraldajatele aegsasti teatavaks tehtud, V. Truusel esineda ei 
õnnestunud - talle ei antud sõna. Mina oletasin, et niimoodi lähebki. 

Mispärast? 

Sest pretsedent oli j uba olnud. Kui käisid juulimiitingu ettevalmistused, 
tegid merelaevanduse esindajad resolutsiooni parandusi, kuid neid ei 
aktsepteeritud. Siis palus merekaubasadama parteikomitee sekretäri 
asetäitja L. Galkin anda talle võimalus laevanduse ja sadama 
kollektiivide seisukohad miitingule teatavaks teha, ent sõna talle ei antud. 
Nii et siin on teatud seaduspärasust märgata. 

Pluralism ilma teisitimõtlejateta? 

Neil juhtudel paistab jah, et demokraatia kütt, aga vaid niisugune, nagu 
meil, st. miitingu korraldajail, tarvis. 

Kui meie arvamust, mis ei lähe kokku "kõigi" omaga, järjekindlalt 
ära kuulata ei taheta, miks me siis osaleme miitingutel, mille otsustega 
pärast enamik meie töötajaid nõus pole? 

Igaühe oma asi on, kas miitingule minna või mitte. Ja eks kõik need, 
kes oma arvamise väljaütlemise V. Truusele usaldasid, lootsid, ei lal 
õnnestub kõnelda ja meie koondise rahva suhtumine välja öelda. Meilt 
oli miuingul mitte üle kahesaja inimese. 

Tuleb välja, et Töökollektiivide Ühendnõukogusse kuulumise fakt ise 
võtab meilt võimaluse mõnes küsimuses teistsugusel seisukohal olla? 

Me peame nähtavasti konkreetsemalt ära määratlema oma suhted 
Töökollektiivide Ühendnõukogu ja tema sekretäride nõukoguga, sest 
olukord kujuneb ebanormaalseks. Kui TKÜN-i täievolilise 
liikmesorganisatsiooni esindajale miitingul sõna ei anta... Linna 
parteiorganisatsioonile me oma seisukoha muidugi teadvustame. Me ei 
ole nõus alternatiivsete valimiste ja Kirde-Eeslisse autonoomse 
moodustise loomise ideedega. 

Kas see "meie" on Eesti Merelaevanduse parteiorganisatsioon? 

Need on parteikomitee pleenumil osalejad ja mu kolleegid 
parteikomitee aparaadist. 

Aga teie enda suhtumine? 

Nonde miitingu otsustega ma nõus ei ole ja ma tõestan seda aktiivse 
osavõtuga valimiste ettevalmistamisest. Teen seda nii parteikomitee 
sekretäri asetäitjana kui ka saadikukandidaadina. 

Missugune on praegune, miitingujärgne olukord? Kas mõni meie 
töötaja on oma kandidatuuri Tallinna Rahvasaadikute Nõukogusse 
maha võtnud? 

Tänaseks on oma kandidatuuri maha võtnud viis inimest, kuid nad tegid 
seda juba hulk aega enne miitingut ja eranditult isiklikku laadi 
põhjustel.. 

Tähendab, meie poolt üles seatud kandidaadid on valmis 
valimisvõitluses osalema ja alustavad rasket valimiseelset maratoni. 
Ka teie alustate. Missugune on meeleolu? 

Võidutahteline. 

Vestles Ljubo v Kull 

D. Vrantsufoto 

10. detsembril 

mingem kõik valima! 

P? 
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EC?U WEttEWEE? 

Vladimir 
Tšebak 
on sündinud 1952. aastal Moldaavias. Lõpetanud Odessa Merelae-
vastiku Inseneride Instituudi. Töötab Eesti Merelaevanduse opera-
tiivplaneerimise osakonna juhatajana. Tallinnas elab 1975. aastast. 
Abielus, kahe lapse isa. Elab Mererajoonis Tuukri tänaval. Kandi
deerib Kadrioru valimisringkonnas nr. 13. 

Ma arvan: pole yajri püüelda selle poole, et 
elada homme paremini kui eile või täna. 
Mitte tegelda olme välise kordasättimisega 
tänasest tegelikkusest lähtudes, vaid teha 
kõik selleks, et inimesed inimese moodi 
elaksid. Mitte elamise ja olemise tingimusi 
parandada, vaid teha iga linlase elu tõeliselt 
täisväärtuslikuks. 

Mu poliitiline seisukoht ja inimlik plat
vorm väljenduvad osavõtus eelseisvatest va
limistest. See on mu suhtumine TKÜN-i ja 
Interliikumise pakutud alternatiivi. 

Ma olen loomulikult munitsipaalomandi ja 
-võimu poolt, ehkki see küsimus nõuab põh
jalikku uurimist. Nõukogud ei tohi paluja 
osas olla. Neil peavad olema rahalised va
hendid ja õigus neid kasutada. Mistahes 

asja lahenduskäik on meil ikka järjrmine: 
kõigepealt öeldakse ei, siis - võib-oll... lõ
puks aga muidugi jaa! Tähtis on, et igatüht, 
kes mõne probleemiga tuleb või küsimuse 
esitab, kuulda võetaks ning et ta ammenda
va vastuse saaks. Et nii läheks, oleneb väga 
palju sellest, keda me valime ja linna juhti
ma paneme. 

Linnanõukogu võimuses on lahendada ka 
alkoholi- ja osaliselt bensiiniprobleem, avali
ke tasuta tualettide puhtusest rääkimata. 

Olen sügavalt veendunud, et linnanõuko
gu peab otsustama, täitevkomitee aga otsu
sed teoks tegema. 

Peaasi, et elu paremaks läheks. 
Selle eest hakkan võitlema. 

Seda noort, heatahtlikku ja 

väga energilist meest tuntakse mit

te ainult Eesti Merelaevanduses, 

kus ta töötab, vaid ka paljudes 

muudes organisatsioonides. Selles 

pole midagi imelikku: Eesti Mere

laevanduse operatiivplaneerimise 

osakonna juhataja Vladimir Tše

bak on tänapäevainimene, kel pole 

igiammust bürokraadikogemust 

ega mõtlemisstampe. Ühesõnaga, 

ta on inimene, kes väga hästi so

bib oma praegusesse, linnanõuko

gu saadikukandidaadi osasse. 

' Võib-olla paistab see teile ime

lik, kuid mul ei ole seda, mida ni

metatakse valimisplatvormiks. Va

ravõitu on ju anda valijatele konk

reetseid lubadusi, kui endal pole 

veel selget ettekujutust tulevase lin

nanõukogu kõigist funktsioonidest, 

võimalustest ja volitustest. Kuigi, 

mõtteid ja plaane on muidugi pal

ju. Palju on seda, mis mind kui 

saadikukandidaati erutab, seda, 

mida teha või muuta tahaks. 

Kõigepealt arvan ma: on vaja 

mitte elamise ja olemise tingimusi 

parandada, vaid teha iga linlase 

elu tõeliselt täisväärtuslikuks. 

Teie kui saadikukandidaat 
tunnetate arvatavasti eriti tera
valt poliitilise võitluse pinget, mis 
on tekkinud seoses TKÜN-i ja In
terliikumise pakutud alternatiivi
ga? 

Minu meelest pole linnanõukogu 

koht poliitiliste vaadete ja rahvus

küsimuse arutamiseks. Mis aga teie 

küsimusse endasse puutub, siis vas

tuseks sellele on ainuüksi juba mu 

osavõtt valimistest, see, et ma ei 

võtnud oma kandidatuuri maha, 

nagu mulle soovitati ning et ma 

olen valmis valimisvõitluses osale

ma. See on mu poliitiline seisukoht 

ja mu inimlik platvorm. 

Linnanõukogul ja linnavalitsu
sel peab olema rahalisi vahendeid 

peab olema linnavalitsuse 
omand. Pole ju saladus, et raha 
on võim. Mis te selle küsimuse 
kohta arvate? 

See on väga tõsine küsimus, mis 

tahab põhjalikku uurimist. Kuidas 

linnavõim tööle hakkab, mis ta 

kompetentsi kuulub, missugused on 

ta suhted ettevõtetega? Ent mitte 

see pole siiski peamine. Peamine 

on probleemide püstitamine ja nen

de lahendusteed. Oma juba küllalt 

loomiseks on vaja suurt hulka pro

fessionaalseid töötajaid, ning va 

henHeul nende ülalpidamiseks, st. 

lisaks veel üht tootmissfdäri. See

pärast peab igal konkreetsel juhul 

eraldi otsustatama, millal on vaja 

uut üksust luua, millal juba olema

solev linna vajadusteks kohandada. 

Ja muidugi ei tohi nõukogud olla 

paluja osas. Neil peab olema raha 

ja õigus seda kasutada. 

Kui nüüd veel rääkida võimali

kust rajoonide ja rajooni täitevko

miteede kaotamisest ning uuele 

juhtimisstruktuurile üleminekust, 

siis loomulikule administratiivjao

tusele üleminek tundub muidugi 

mõistlik. Sel puhul peab küll kart

ma lihtviisil ist ümbertõstmist ja 

lihtsustamist. Tähtis on, et selle 

kõige puhul kasutataks majandus-

põhimõtteid. Et toimuvaga kaas

neksid linnarahva jaoks muutused 

paremuse poole. Selles ma oma 

ülesannet näengi. 

Meie elu õhustik ja tingimused 
on sellised, et tihtipeale me ei 
tunne isegi oma trepikoja elanik
ke. Kuidas seda nähtust rahva 
omavalitsusega seostada? 

Omavalitsus ei tähenda hoopiski, 

et linna või rajooni elanikud tule-

iga tema tõstatatud küsi»..< > 

hui. Et kuuldaks igatüht, kes mõru 

probleemiga tuleb või küsimuse 

esitab, ning et ta saaks ammendava 

vastuse. See aga oleneb juba pal

juski sellest, keda me linnanõuko

gusse valime. 

Kas te näete võimalusi mere 
ökoloogiaprobleemidc lahenda
miseks? 

Sagedamatest mõõtmistest ja 

rohkemast rääkimisest mu meelest 

need asjad ei parane. Vaja on va

hendeid konkreetse pikaajalise 

programmi realiseerimiseks ja so

liidsete tänapäevaste puhastus

seadmete ehitamiseks. Ning muidu

gi peab inimestesse süstima ele

mentaarset kultuursust, looma olu

korra, kus igasugune harimaluse-

ja viisakusetuseavaldus oleks luba

matu. 

Missugune on teie meelest lin
nanõukogu ja linna täitevkomitee 
funktsioonide vahekord? 

See on lihtne: linnanõukogu 

peab otsustama, täitevkomitee aga 

ellu viima. 

Missugune on teie kreedo? 
Saadik arendab sageli tormilisi 

tegevust, korraldab valijatega koh
tumisi, aga tulemusi kui niisugu-

Kui ei saa, aga 
rahvas väga tahab 
siis saab! 

j 

suurest erialasest ja inimlikust ko

gemusest tean ma, et ükskõik mis 

sugusel võimutasandil (olgu väike 

kontor või suur tootmiskoondis) 

mingit küsimust ka ei lahendataks, 

on lahenduskäik järgmine: kõige

pealt öeldakse ei, siis - võib-olla, 

lõpuks aga muidugi jaa! Kõik sõl

tub vaid su enda veendumusest, vi

sadusest ja tahtmisest. Peamine on 

mitte tegema sundida, vaid luua 

niisugused tingimused, et seda teha 

tahetaks. 

Kui nüüd veel linnavalitsuse 

omandist rääkida - see ei koosne 

ju ainult maksudest, vaid ka lin

navalitsusele kuuluvaist ettevõt

teist, mis annavad täiesti reaalset 

rahalist tulu linna arengu ja õit

sengu tarbeks. Niisiis, kuidas linn 

rikkaks teha? 

Omandi, sealhulgas munitsipaa

lomandi mitmekesisus võib väga 

suur olla. Ning praegu on raske en

nustada, mis vormides kõik olema 

hakkab. Kuid Unna enese ettevõtete 

vad kokku ja otsustavad midagi 

ära. Nemad ei otsusta midagi. 

Minu meelest seisneb omavalitsus 

selles, et linlaste poolt tõstatatud 

küsimusi saab linna täitevkomitee 

lahendada, pöördumata Ministrite 

Nõukogu või Moskva või mõne muu 

kõrgemalseisva instantsi poole. 

Küsimust tõstatada või arvamust 

teada saada pole raske. Tähtis on, 

et linnanõukogu saaks otsustada ja 

otsust teoks teha. Tähtis on, et iga 

linlane tunnetaks linna täitevkomi

tee asjasthuvitatust ja tähelepanu 

scid pole ollagi. Seepärast arvan 

ma, et valijaile pole vaja ette kan

da, kui palju on tänavaid asfaltee

ritud, puid istutatud või midagi 

toodetud, vaul kui palju inimesed 

paremini on elama hakanud. 

Mu põhimõte on: otsingud ja vi

sadus. Selle eest hakkan võitlema. 

Vestles 
Jelena Bulatova 
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D. P r a n t su foto 

Vladimir Kudrjavtsev 
on sündinud 1949. aastal Kostroma oblastis. Lõpetanud Leningradi 
Kõrgema Merekooli ja NLKP KK Kõrgema Parteikooli. Tallinnas 
elab 1965. aastast. Töötanud raadiojaama ülemana, kapteni esime
se abina välissõitudel, Eesti Merelaevanduse parteikomitee sekre
täri asetäitjana; praegu parteikomisjoni esimees. Aktiivne terviselii-
kumise korraldaja ja propageerija. Talisuplejate klubi "Harku" juha
tuse liige. Täiskasvanud tütre ja poja isa. Elab õismäel. Kandidee
rib 11 . , Õismäe lõunavalimisringkonnas. 

OLEME 
"GLOBAALSEST" 

NII SISSE VÕETUD, 
ET "PISIASJAD" 

JÄÄVAD UNARUSSE 
Viimase nelja aasta jooksul on mul tulnud suhelda paljude eri rahvusest erinevate iseloomude, veendumuste ja 

vaadetega inimestega. Ent kõiki neid, kellest jutt, ühendab ühine tegevus tervisekarastuse ja talisuplu^ klubis 
"Harku". See on tõeliselt suurepärane ja kordumatu tunne - terve inimese tunne. Paljud tahaksid selles liikumises 
osaleda, ent kahjuks ei jätku tahet. 

Mu sõbrad ja tuttavad leiavad, et ma olen tahtejõuline ja sihikindel inimene, kes suudab mõista ligimese prob
leeme ja teise inimese valu tunnetada kui enda oma. See aitab mind ja ühtlasi võimaldab suure hulga omast va
bast ajast pühendada terviseliikumisele Õismäel. 

Oma s a a d i k u t e g e v u s e s e e l i s t a k s i n ma: 
• Aktiivselt kaasa aidata linnanõukogu muut
misele autoriteetseks linna peremeheks, kel on 
piisav eelarve rahuldamaks kodanike kultuuri-, 
sotsiaal- ja majandusalaseid vajadusi. Täie ot
sustavusega kaotada juhtimisstiilist ametnike 
vastutustundetus, upsakus ja asjaajamisega 
venitamine. 
• Otsekohe lülituda Harku järve taastamisse, 
puhketsooni ja tervislike eluviiside propageeri
mise kompleksi loomisse järve äärde. Hädava
jalik on arendada ja tugevdada tervisekarasta-
jate ja talisuplejate klubi "Harku" materiaalset 
baasi, püüda saavutada terviseliikumise massi
liseks muutumist Õismäel. Nende abinõude 
alusel märgatavalt parandada tööd noortega. 
• Hädavajalik ja kasulik on moraalselt ja ma
teriaalselt ergutada töölisi ja teenistujaid, kes 
osalevad kehakultuuri- ja terviseliikumises, 
sest nende töö on viljakam. Need inimesed on 
stressi- ja konfliktiolukorras rahulikumad, see 
aga tähendab, et mõjuvad tervendavalt kõlbeli
sele situatsioonile kollektiivides. 
• Edasine teeninduse arendamine Õismäel. 
Rajooni elanikel pole korralikku sauna, muga

vat pesumaja ja paljusid muid teenindusliike. 
• Eriti sallimatult suhtun ma kultuuritusse, 
matslusesse, jultumusse. Need nähtused löövad 
meil üle pea kokku. Oleme "globaalsest" nii sis
se võetud, et "pisiasjad" jäävad unarusse. Need 
viimased on trepikodade ja hoovide kord, puh
tad seinad, lõhkumata aknad, korras telefoni-
putkad jne. Selge, et kui miski ei ole kellegi 
oma, siis on neid küsimusi raske lahendada. 
Ent just pisiasjade kaudu inimlikustame me 
oma suhted. Ja mina olen selle poolt. 

Mu po l i i t i l i sed v e e n d u m u s e d . 
• Eestil peab uuenenud NSV Liidu föderat
siooni raames olema poliitiline ja majanduslik 
iseseisvus. 
• Usun Eestimaa Kommunistliku Partei tege
vusse perestroika ülesannete teostamisel. Olen 
veendunud, et praegusel väga raskel etapil on 
see vabariigis ainus reaalne ja dünaamiline 
jõud, kes suudab tervest mõistusest lähtudes 
otsuseid vastu võtta. 
• Rahvusvahelistes küsimustes olen NLKP KK 
rahvussuhete pleenumil vastu võetud seisukoh
tadel. Rahvuse prioriteedi loosungit pean eksli
kuks ja poliitiliselt kahjulikuks. 

Eesti Merelaevanduse 
laevade asukoht seisuga 
4. detsember (peadispet-
šeri osakonna andmeil) 

"IVAN RABUŠKIN" - t e e l New 
Orleans'i 

" 7 0 - L E T I J E OKTJABRJA" -
t e e l New Orleans ' i 

•VIKTOR BAKAJEV"- t e e l New 
Orleans'i 

"KRISTJAN PALUSALU" - teel 
Tal l inna 

'VIKTOR KINGISSEPP" - teel 
R o u e n i 

" S K U L P T O R M A T V E J E V -
t e e l Cardiffi 

"NIKOLAI JANSON' - t e e l Ant-
werpen i 

"BORISS B U B I N ' - T a l l i n n a s 
"NIKOLAI VILKOV" - t e e l Cien-

fuegosesse 
'TIMUR FRUNZE" - t e e l Las 

"ALEKSANDR O S S I P O V - teel 
R i i g a 

"LENINSKAJA GVARDIA" -
t e e l A n t w e r p e n i 

"ALEKSANDRA A R T J U H H I -
NA" - r e m o n d i s S z c z e c i n i s 

"ANDREI A N D R E J E V - Free-
t o w n i s 

"MAKSIM L I T V I N O V - Band-
J u l i s 

Neile, kes ootavad 
• P J O T R K R A S S E K O V - M o n r o -

Vias 
'VASSELI Š E L G U N O V - L u a n -

d a s 
"JOSSIF DUBROVINSKT' - t e e l 

H a m b u r g i 
"NIKOLAI Š V E R N I K " - t e e l 

L o m e s s e 
"JOHANNES LAURISTIN" - S e -

v e r o d v inskis 
"JAAN A N V E L T ' - t ee l L a s Pa l -

m a s e s s e 
"OLGA VARENTSOVA" - A b i d -

j a n i s 
'TVAN R U S S A K O V - T a l l i n n a s 
•PAVEL DAUGE" - t ee l Ta l l in 

n a 
'•MIHKAEL K E D R O V - N o r r k ö -

p i n g i s 
TVAN BELOSTOTSKT' - t e e l 

\^©neziasse 
"ALEKSANDR V I N O K U R O V -

t e e l Conakrysse 
"VERA L E B E D E V A " - B e r d -

is.Ti.skis 
•TVAN POKROVSKT' - Tal l in

n a s 
'VILJANÕ" - R o s to ck i s 
"GRUMANT" - r emondi s L o k s a l 

"GULBENE" - La C o r u n a s 
•KOHTLA" - Marina di Carra-

ras 
"KÕPU" - A l e k s a n d r i a s 
'PAIDE" - t ee l K a l u n d b o r g i 
•POVENETS" - Se tuba l i s 
"RISTNA" - t e e l Calais 'sse 
"HELTERMAA" - V e l s e n i s 
"SEGEŽA" - Ka l in ingrad i s 
"OSVALD TUUL" - L e n i n g r a d i s 
"HUDOŽNIK N E S T E R O V " -

Szczec in i s 
•TVAN RABTŠINSKT - L e n i n g 

radis 
"ARNOLD S O M M E R L I N G " -

t e e l B a r c e l o n a s s e 
"HUDOŽNIK P I M E N O V " -

Quimper i s 
"HUDOŽNIK KORIN" - t e e l 

Szczec in i s se ^> 
"JURI K L E M E N T J E V - L e 

n ingrad i s 
"KAPTEN VOOLENS" - Kpben-

h a v n i s 
"MEHAANIK KRULL" - t e e l 

Tal l inna 
"JUNÕI PARTIZAN' - A m s t e r 

damis 

"KESSULAED" - t ee l A r h u s i 
•VKRELATD" - Tal l innas 
'"MANILAID" - Tal l innas 
"SUURLAED" - üür i l e a n t u d 
•HEINLAID" - He l s ink i s 
'VASSILI K U T Š E R " - R o s t o c k i s 
"FRITZIS GAELIS" - R o o m a s s a -

r e s 
"GLEB SEDEN" - Ta l l innas 
'TRITZIS ROZIN' - r e m o n d i s 

Loksa l 
"AUGUST KULBERG" - Moer-

dijkis 
"AMBLA" - t e e l Tal l inna 
"ANDJALFELD" - H a l d e n i s 
"AEGNA" - r e m o n d i s L o k s a l 
"KABONA"-Gävles 
"MOHNI" - S u n d e r l a n d i s 
"RAPLA" - Ventsp i l s i s 
"SEMJON ROŠAL" - Kris t ian-

sand i s 
"TEREBERKA" - t ee l TalUnna 
"VIRTSU" - t ee l B r ü s s e l i s s e 
"KARL KRUŠTEENT - T a l l i n n a s 
"OSMUSSAAR" - R o s t o c k i s 
"OTEPÄÄ" - t ee l R o t t e r d a m i 
•TAHKUNA" - H a l d e n i s 
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